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Nyomtatott és online sajtó 
 

 

Az EU biztonsági kötelezettségvállalási megállapodást írt alá Ukrajnával 
2024. június 27. – MTI, Magyar Hírlap, Kárpátalja.ma, KISZo.net, PannonRTV 

Volodimir Zelenszkij ukrán elnök csütörtökön biztonsági megállapodást írt alá Charles 

Michellel, az Európai Tanács és Ursula von der Leyennel, az Európai Bizottság elnökével, 

ebben uniós részről megerősítik tagállamok azon kötelezettségvállalását, hogy széles körű 

támogatást nyújtanak Ukrajnának, Kijev pedig vállalja, hogy betartja az uniós alapértékeket.  

A megállapodásban az EU ígéretet tesz meglévő kezdeményezéseinek "elmélyítésére", 

beleértve az ukrán katonák kiképzését érintőket is, és hosszú távú kötelezettségeket vállal 

Ukrajna tüzérségi lövedékekkel és légvédelmi rendszerekkel való ellátására. A megállapodás 

értelmében Ukrajna a maga részéről vállalja, hogy folytatja a reformokat különösen a 

jogállamiság területén, és hozzájárul az Európai Unió és tagállamainak biztonságához, egyebek 

között a rendelkezésére álló információk megosztásával. A dokumentumban az is szerepel, 

hogy az Európai Unió hosszú távú kötelezettségvállalása Ukrajnával szemben továbbra is azon 

az alapon fog fennállni, hogy Ukrajna is kötelezettséget vállal az uniós alapértékek, vagyis az 

emberi méltóság, a szabadság, a demokrácia, az egyenlőség, a jogállamiság és az emberi jogok 

tiszteletben tartására, beleértve a kisebbségekhez tartozó személyek jogait is. 

 

Kelemen Hunor: az RMDSZ-nek meg kell ismételnie a jó választási eredményt 
2024. június 27. – MTI, hirado.hu, Magyar Hírlap, Demokrata, Vajma.info, ma7.sk, 

PannonRTV 

Kelemen Hunor szerint a Romániai Magyar Demokrata Szövetség (RMDSZ) az erdélyi magyar 

közösség bizalmának köszönhetően az utóbbi 20 év legjobb választási eredményét érte el június 

9-én, most az a legfontosabb, hogy a maratoni választási év második felében is meg tudja 

ismételni ezt az eredményt. Az RMDSZ elnöke a Szövetségi Képviselők Tanácsának (SZKT) 

kolozsvári ülésén csütörtökön megállapította: a szövetség az erdélyi magyarság egyetlen hiteles 

képviselője. Elmondta: az RMDSZ a magyar érdekképviselet eszköze, az erdélyi magyar 

közösség szervezője, amelynek az önkormányzati jelöltjeire az idei választásokon a (magyar 

pártokra adott) szavazatok jóval több mint 90 százaléka érkezett. Kelemen Hunor szerint az 

RMDSZ győzelme az erdélyi magyar közösségnek a győzelme, amely bebizonyította: olyan erős 

és önálló közösség, amely felelősséget vállal a saját jövőjéért, a sorsáért, felelősséget vállal a 

szülőföldjéért. Leszögezte: a magyar közösséget nem lehet figyelmen kívül hagyni vagy 

megkerülni, amikor Brüsszelben vagy Bukarestben őt érintő döntést hoznak. 
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Kelemen Hunor: mindegy, mikor lesz, az RMDSZ készen áll az elnökválasztásra 
2024. június 27. – maszol.ro, Krónika, erdon.ro, Nyugati Jelen, szekelyhon.ro 

Az RMDSZ készen áll az elnökválasztásra, mindegy, hogy arra mikor kerül sor - jelentette ki a 

csütörtöki kolozsvári SZKT-ülés után Kelemen Hunor. A szövetségi elnök ugyanakkor arról is 

beszélt, hogy várható-e az RMDSZ és a két kisebbik magyar párt, az MPE és az EMSZ közötti 

választási együttműköüdési megállapodás átértékelése. A Szövetségi Képviselők Tanácsa 

(SZKT) csütörtöki kolozsvári ülésén több felszólaló szóvá tette, sőt erős kritikát fogalmazott 

meg amiatt, hogy az RMDSZ-szel - elvileg - együttműködő két kisebbik magyar párt, a Magyar 

Polgári Erő (MPE) és az Erdélyi Magyar Szövetség (EMSZ) az európai parlamenti és a 

helyhatósági választás kampányában olyan attitűdöt engedett meg magának, amely messze 

túllépte a korrekt választási verseny kereteit. Az SZKT ülését követően Kelemen Hunor, az 

RMDSZ elnöke újságírói kérdésre válaszolva kifejtette, „ebben a választási időszakban 

rengeteg olyan dolog történt”, amit a két kisebbik párt vezetőjével még nem beszéltek meg. Bár 

az MPE elnöke, Kulcsár-Terza József megkereste és vele volt egy rövid beszélgetése, Zakariás 

Zoltán, az EMSZ vezetőjével még nem volt alkalma beszélni. „Pár dolgot nekünk azért végig 

kell beszélnünk arról, ami történt. Másrészt van egy aláírt megállapodásunk, engem az kötelez” 

- mondta Kelemen Hunor arra a választási együttműködési megállapodásra hivatkozva, 

amelyet az RMDSZ az idei egész esztendőre kötött meg még tavasszal az MPE-vel és az EMSZ-

szel. 

 

Magyar Napot szerveznek a szórványok szórványának számító Abrudbányán  
2024. június 27. – Krónika 

Idén tizenötödik alkalommal szerveznek Magyar Napot a Fehér megyei Abrudbányán, az 

erdélyi Érchegység szívében fekvő, négyezer fős településen. Abrudbányán mindössze 37 

magyar él, és még néhányan magyarnak vallják magukat, bár nem beszélnek magyarul – írta a 

közleményében a Magyar Napot szervező Liszt Intézet Bukarest. Az intézet második 

alkalommal vesz részt a Magyar Napon, gazdagítva a kulturális kínálatot. Miután 2023-ban 

bemutatták a Magyarország világörökségi helyszíneiről készült kiállítást, mely ma is nagy 

sikernek örvend a kisvárost látogató turisták körében, idén a Liszt Ferenc 1846-47. évi bánáti, 

erdélyi és romániai koncertkörútjáról szóló kiállítással járulnak hozzá a Magyar Nap kulturális 

programkínálatához.  

 

Győzelmi mámorban ünnepli választási sikerét az RMDSZ miniparlamentje  
2024. június 27. – Krónika, maszol.ro, Nyugati Jelen 

Győztünk, győztünk, győztünk! – nyomatékosította háromszor is Kelemen Hunor a Szövetségi 

Képviselők Tanácsa (SZKT) csütörtökön Kolozsváron zajló ülésén elhangzott választási 

kiértékelőjében. A miniparlament döntése értelmében önálló jelölttel vesz részt az alakulat az 

idei romániai államfőválasztáson, akinke kilétét később hozzák nyilvánosságra. A szövetségi 

elnök megismételte a június 9-ei európai parlamenti, valamint helyhatósági választást követő 

napokban elhangzott kijelentését, miszerint az RMDSZ történelmi sikert aratott a kettős 

megmérettetésen. Miközben a miniparlament tagjai vastapssal fogadták a szónoki pulpitushoz 
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lépő elnököt, Kelemen arról beszélt, hogy megmutatta erejét az általa vezetett politikai alakulat 

és a romániai magyar közösség között lévő bizalom, tőke; a sikert ugyanakkor az erdélyi 

magyarok győzelmének nevezte. Kelemen Hunor emlékeztetett, hogy az RMDSZ európai 

parlamenti jelöltlistája megszerezte a szavazatok 6,5 százalékát, közel 580 ezer szavazatot, ami 

megfogalmazása szerint erőn felüli, óriási siker, egyértelműen látszik a növekedés a korábbi 

megmérettetéshez képest.  

 

Az RMDSZ szerint Béres Csaba marad Székelyhíd polgármestere, az EMSZ az 

ügyészségen keresi az igazát  
2024. június 27. – Krónika 

Kelemen Hunor, az RMDSZ szövetségi elnöke szerint egyértelműen Béres Csaba marad 

Székelyhíd polgármestere. Ezzel szemben Csomortányi István, az Erdélyi Magyar Szövetség 

ügyvezető elnöke szerint a székelyhídi polgármesteri mandátum szeptember végén nem lesz 

átvehető. Szerdai kolozsvári sajtóértekezletén Kelemen Hunor, az RMDSZ ügyvezető elnöke 

kijelentette, hogy az ügyészség elutasította az Erdélyi Magyar Szövetség feljelentését, a 

választási iroda döntése hatályos, így Béres Csaba marad Székelyhíd polgármestere. A 

Szövetségi Képviselők Tanácsának (SZKT) ülése előtt megkérdeztük Cseke Attilát, az RMDSZ 

Bihar megyei szervezetének elnökét, aki elmondta: a bíróság úgy ítélkezett, hogy nincs helye a 

fellebbezésnek a székelyhídi polgármester-választás ügyében, ennek megfelelően az RMDSZ 

hivatalban lévő elöljárója újrázott a bihari kisvárosban.  

 

A történelmi magyar egyházak 170 ezer lej támogatást kaptak a Kolozs Megyei 

Tanácstól  
2024. június 27. – Krónika 

Összesen 980 ezer lejes támogatást szavazott meg az egyházak számára Kolozs megye 

képviselőtestülete, az össztámogatás közel ötödét, 170 ezer lejt kapják a történelmi magyar 

egyházak. „Templomok, egyházi épületek felújítására áprilisban 3 millió lejt már elosztottunk, 

most egy második körben újabb közel 1 millió lejjel támogatjuk az egyházközségek 

közösségépítő munkáját. ,,Nagy hangsúlyt fektetünk magyar történelmi egyházaink 

támogatására, a műemlék épületek megőrzésére, hiszen a civil szervezetekhez hasonlóan a 

felhasznált források a helyi magyar közösségek megerősödését szolgálják” – fogalmazott Vákár 

István, a Kolozs Megyei Tanács alelnöke. A kolozsvári Kétágú-templom felújítási munkálataira 

50 ezer lejt, a Szent Mihály plébánia belső homlokzati munkálataira szintén 50 ezer lejt hagytak 

jóvá, a Kakasos-templom 30 ezer lejben részesül, az unitárius püspökség számára 25 ezer lejt 

szavaztak meg, továbbá a Bulgária-telepi egyházközségnek 10 ezer lejt, az aranyosegerbegyi 

református egyházközségnek 5 ezer lejt hagytak jóvá, tájékoztat a Kolozs megyei RMDSZ.  

 

Magyar–román egyetemi együttműködés az agrárágazat védelmében  
2024. június 27. – MTI, Krónika, maszol.ro 

Állatbetegségekkel összefüggő kutatási, oktatási együttműködésről állapodott meg a Pécsi 

Tudományegyetem Virológiai Nemzeti Laboratórium és a Temesvári I. Mihály Király 
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Élettudományi Egyetem csütörtökön – tájékoztatta a PTE az MTI-t. Azt írták: az agrárágazat 

védelmét szolgáló közös munka egyik első lépése a szopornyica megbetegedést okozó vírus 

kutatása és az elérhető oltóanyagok hatékonyságának felmérése lesz. Az intézmények 

munkatársai tudásbázisuk egyesítésével egy évek óta problémát okozó kérdés megoldására 

vállalkoznak, amely nemcsak a tudományos életben hozhat áttörést, hanem piaci haszonnal is 

járhat, növelheti a betegséggel szembeni állatorvosi vakcinák hatékonyságát – tették hozzá. 

Kiemelték, szakemberek a Virológiai Nemzeti Laboratóriumban fejlesztett vírusgenomikai 

eljárással térképezik fel a különféle kimenetelű megbetegedések hátterében álló vírustörzsek 

genetikai állományát, de a közös projektben kiemelt szerepet kap más, az Európai Unió keleti 

és déli határain megjelenő egzotikus, határokon átterjedő állatbetegségek vizsgálata is.  

 

Párbeszéd a világgal és egymással: megnyílt az ünnepi könyvhét, átadták a 

Kolozsvár Büszkesége díjakat  
2024. június 27. – Krónika 

Négy napon keresztül 60 kiadó termékeivel várja a könyvbarátokat, irodalomkedvelőket a 

Kolozsvári Ünnepi Könyvhét, amelyet csütörtök délután nyitottak meg a Bánffy-palota 

udvarán. A rendezvény keretében átadták a Kolozsvár Büszkesége díjakat. A mintegy 70 szerző 

jelenlétében tartandó eseményeket felsorakoztató szemle vasárnap kora délutánig tart, és több 

helyszínen kínál kulturális programokat a nagyérdeműnek. A könyv, az irodalom a világgal és 

egymással folyatott párbeszéd, és még él a remény, hogy a mesterséges intelligencia és a 

képernyők által uralt világban igenis létezik még a Gutenberg-galaxis tisztelete, 

létjogosultsága, népszerűsége – húzták alá a 13. Kolozsvári Ünnepi Könyvhét csütörtök 

délutáni megnyitójának szónokai. A 60 kiadó könyves standjait és mintegy 70 szerző 

jelenlétében tartandó eseményeket felsorakoztató szemle vasárnap kora délutánig tart, és több 

helyszínen kínál kulturális programokat a nagyérdeműnek.  

 

Szabó Ödön: A PSD ugyanúgy járt most a PNL-vel, mint tavaly az RMDSZ  
2024. június 27. – maszol.ro 

A Szociáldemokrata Párt (PSD) ugyanazt a bánásmódot kapja a Nemzeti Liberális Párttól 

(PNL), mint amivel az RMDSZ szembesült 2023-ban, amikor kilépett a kormányból - jelentette 

ki Szabó Ödön parlamenti képviselő szerda este a Prima News hírtelevíziónak nyilatkozva. Az 

RMDSZ-es politikus az elnökválasztások időpontja körüli vitáról szólva azt mondta, a 

szociáldemokraták pontosan ugyanazt tapasztalta meg, amit az RMDSZ egy évvel ezelőtt. 

„Akkor volt egy aláírt megállapodás arról, hogy mi fog történni a miniszterelnökök cseréjénél, 

de a PNL-s kollégák nem tartották be az ígéretüket, és ezt a PSD tolerálta. Ebben az 

összefüggésben ugyanazt a bánásmódot kapják most, amit mi kaptunk egy évvel ezelőtt. Nem 

lehet kijelenteni, hogy ha egyszer valaki becsapott, akkor másodszor nem fogja megtenni. Ha 

megállapodtak egy ütemtervben, akkor azt be kellene tartani” - fogalmazott Szabó Ödön. 
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RMDSZ: törvénytervezet a történelmi sírhelyek védelmére 
2024. június 27. – maszol.ro, erdon.ro 

Törvénytervezetet dolgozott ki és iktatott a parlamentben az RMDSZ, amely a történelmi 

sírhelyek védelmét biztosítja, és lehetőséget teremt az önkormányzatoknak arra, hogy új 

temető létrehozására kisajátítást végezzenek. „Szükség van egy olyan gyors és hatékony 

beavatkozásra, amely megoldja a temetkezési helyek problémáját és kisajátítás révén az 

önkormányzatnak lehetőséget ad arra, hogy bővíteni tudja a temető területét vagy egy új 

temetőt hozzon létre egy szabad, felhasználatlan területen. Fontos kiemelni, hogy már meglévő 

temetőt nem lehet kisajátítani, tehát az egyházi temetők kisajátítása sem lehetséges. A jelenlegi 

példák azt mutatják, hogy nehéz eleget tenni a temetkezési helyek iránti igénynek, különösen 

a nagyvárosokban, főleg olyan helyeken, ahol a 19. században létesített történelmi temetők 

túlzsúfolttá váltak. Ezek a temetők, amelyek egykor a városok peremén helyezkedtek el, ma 

már kiváltságos helyzetben vannak és a város minden részéről könnyebben megközelíthetők, 

így jobban ki vannak téve a temetkezési helyek keresésére irányuló lakossági nyomásnak. 

Területet vásárolni csak aranyáron lehet, kisajátításra pedig eddig nem volt lehetőség. Erre 

jelent megoldást az általunk kidolgozott törvénytervezet” – emelte ki Szabó Ödön, az RMDSZ 

képviselőházi frakcióvezető-helyettese, a törvénytervezet kidolgozója. 

 

Magyar tannyelvű duális osztályokat kért az RMDSZ 
2024. június 27. – erdon.ro 

Rendes havi közgyűlését tartotta csütörtök délután a megyeháza dísztermében a Bihar megyei 

önkormányzat képviselő-testülete. Szinte valamennyi előterjesztés infrastrukturális jellegű 

volt, és mindent elfogadott a plénum. Az egyik előterjesztés arra vonatkozott, hogy a 

nagyváradi Ceyrat utcai duális oktatási központ ingatlanjavai átkerüljenek a megyei tanácstól 

a város köztulajdonába. Erre azért volt szükség – magyarázta az ülésvezető Mircea Mălan 

alelnök –, mivel a megye egy évvel ezelőtt lezárta ugyan a projektet, de sem akkor, sem most 

Romániában nincs olyan másodlagos törvénykezés, mely szabályozná az ilyen típusú 

kampuszok működtetését. Egyeztetve a tanügyminisztériummal ezért arra a következtetésre 

jutottak, hogy ennek az iskolának az infrastruktúráját vegye át a polgármesteri hivatal, mivel 

egyedül ezen entitásnak van megengedve, hogy önálló jogi személyiségű tanintézetet 

működtessen. Hozzászólásában Kéry Hajnal RMDSZ-es tanácsos hangsúlyozta: valóban 

fejleszteni kell a duális és a szakoktatást, kellett tehát ez a beruházás. És tényleg a megyei 

tanács csak a speciális iskolai hálózatért felel, a tömegoktatás nem tartozik a hatáskörébe. 

Azonban jelen pillanatban a Ceyrat utcai központban nem működnek magyar osztályok, holott 

a diákoknak  közel egynegyede magyar anyanyelvű. Az RMDSZ ezért azt kéri, hogy a lehető 

legrövidebb időn belül tegyék meg a megfelelő lépéseket annak érdekében, hogy magyar 

tannyelvű duális osztályok is legyenek a kampuszban. 
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Tárnok Balázs: Hiteles célokat kell megfogalmazni, és egy dél-szlovákiai 

regionális néppárt irányába elindulni 
2024. június 27. – Ma7.sk 

"Azt látom, hogy sokan – furcsa módon – az elmúlt hónapokban is mintha a kudarcban lettek 

volna érdekeltek a szlovákiai magyar politikai térben. Mintha az lett volna a céljuk, hogy 

szétszedjék az egységes etnikai politizálást, és a többségi társadalmat megosztó ideológiai 

törésvonalak mentén igazodjanak szlovák politikai pártokhoz" - hangsúlyozta Tárnok, 

hozzátéve: "ebben egyébként, én úgy látom, konkrétan Gyimesi György járt az élen". 

Hozzátette, “Úgy gondolom, a jövőben a hangsúlyt a dél-szlovákiai régióra kellene helyezni. 

Tehát lehet együttműködni szlovák pártokkal, sőt nagyon úgy tűnik, kell is, de semmiképp se 

úgy, hogy világnézeti lövészárkokba vonulunk be, és így szakad szét a közösségünk.” 

 

Középiskolák racionalizációjáról, szemét- és vízdíjemelésről, leváltásokról 
2024. június 27. – Ma7.sk 

Andruskó Imre tájékoztatása elején azt az oktatási tárca által tervezett racionalizációt 

említette, amely során a középiskolák a jövőben megszabott minimális létszámmal 

működhetnének, kevesebb diákkal nem. Rámutatott, hogy egyes alap- és középiskolák 

összevonásával iskolaközpontok létesülhetnének. Az azonban nem lehet mindegy, hogy 

színmagyar vagy vegyes igazgatásúak lesznek-e ezek a központok. „Míg az oktatási tárca a 

horizontális összevonásokat preferálná (gimnáziumot a gimnáziummal vonnának közös 

igazgatás alá, a tanítási nyelvtől függetlenül), szerintünk a vertikális összevonások (egynyelvű 

iskolaközpontok kialakítása) felé vezetne a kiút. Az utóbbi magyar közösségünk oktatási 

autonómiáját is majd nagyobb mértékben tudná biztosítani” – fogalmazott Orosz Örs. 

 

A kis óvodákat fenyegeti a minisztériumok finanszírozási terve 
2024. június 27. – Új Szó 

Hosszú távon okozhat komoly problémákat a községi óvodahálózatban az oktatási és a 

pénzügyminisztérium közös terve, melynek értelmében újabb a személyi jövedelemadó újabb 

részétől fosztanák meg az önkormányzatokat, az óvodák és napközis otthonok 

finanszírozásának átvállalásáért cserébe. Az óvatos becslések szerint a változást követően 

mintegy 1700 település járna rosszabbul, 1200 pedig – ideiglenesen – jobban a fejkvótákkal. 

Az előzetes számítások alapján a jövőben csak a legalább 12-13 gyermeket eltartó óvodák 

üzemeltetése lesz gazdaságos. Ez tovább mélyítené a régiós szakadékot, ugyanis leginkább a 

kelet- és közép-szlovákiai falvak és települések kiürülése folytatódna az óvodák 

megszüntetésével. 

 

Két „Osvetában” is új időszámítás kezdődik 
2024. június 27. – Új Szó 

Vélhetően mindenki ezen a szlovák megnevezésen ismeri a Csallóközi és a Galántai 

Népművelési Központot. Húsz év után tegnap mindkét megyei intézmény élére magyar 

nemzetiségű igazgató került. Bukovszky László volt kisebbségi kormánybiztos a Galántai járás 
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“osvetaigazgatójaként” a helyi Matica slovenskával, a civil szervezetekkel, illetve a 

Csemadokkal is szorosabbra szeretné fűzni az együttműködést, amely eddig gyakorlatilag a 

nullával volt egyenlő. Varga Viktor fontosnak tartja például a helyi szlovák és magyar 

irodalmárok szövegeinek kölcsönös fordíátását – e célból fordítói műhely indítását tervezi, 

ahol fiatal pályakezdők és idősebb mesterek dolgoznának együtt. 

 

Szobrokat és zászlót avattak az önkéntes tűzoltók 
2024. június 27. – Új Szó 

Az utóbbi hetekben, hónapokban több település önkéntes tűzoltó testülete jubilált, melyeket 

nagyszabású összejövetelek keretében szobor- és zászlóavatással ünnepeltek. Szoboravatással 

egybekötött majálist szerveztek a helyi önkéntes tűzoltók Nagyszarván. Az írásos emlékek 

alapján a Felsővámosi Önkéntes Tűzoltó Szervezet idén 100 éves fennállását ünnepli. E 

mérföldkő alkalmából szobrot avattak és egy felújított tűzoltószekeret szenteltek fel. Múlt 

hétvégén gyűltek össze Bögellő főterén, a Szent Flórián szobor mellett a helyi önkéntes tűzoltó 

szervezet tagjai, akik idén ünneplik testületük 100 éves fennállását. 

    
Névhasználat, tanárképzés, tankönyvfordítás 
2024. június 27.  –PannonRTV 

A szerbiai nemzeti tanácsok képviselőivel egyeztetett az Európa Tanács Nemzeti Kisebbségi 

Bizottsága. Először Szabadkán tárgyaltak. A Magyar Nemzeti Tanács beszámolt a szerb 

kormánnyal való kitűnő együttműködésükről, de néhány olyan nehézséget is említettek, 

amelyek felmerültek az elmúlt időszakban. Ilyen a névhasználat, de szó esett a tanárképzésről, 

a tankönyvek fordításáról és készítéséről, de a nemzeti közösségekhez tartozó személyek 

közszférában történő elhelyezkedéséről is - emelte ki a tárgyalást követően Fremond Árpád, az 

MNT elnöke. 

 

Iskolák felújítására is jutott pénz a tartományi költségvetésből 
2024. június 27.  –PannonRTV 

Ülésezett a Tartományi Képviselőház. Egyebek mellett a 2023-as évre vonatkozó költségvetés 

zárszámadása is a témák között szerepelt. Vajdaság 2023-as évre vonatkozó költségvetését 

108,5 milliárd dinárban határozták meg. A bevételek növekedése miatt tavaly három 

módosítást eszközöltek a büdzsén, aminek köszönhetően 123 milliárd 66 millió dinárból 

gazdálkodhatott a tartomány. A Vajdasági Magyar Szövetség támogatta a 2023-as évre 

vonatkozó tartományi költségvetés zárszámadását, azzal az indoklással, hogy az egy reális 

alapú dokumentum, aminek bevételi és kiadási oldala közel 90 százalékban valósult meg. Dobó 

István, a VMSZ tartományi képviselője kiemelte, a vajdasági magyarság számára fontos 

projektek valósulhattak meg az elmúlt időszakban. 
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85 millió dinárral támogatják a vajdasági állattartó telepek felszerelését 
2024. június 27. – Vajma.info 

A tartományi mezőgazdasági titkárság idén 85 millió dinárral támogatta azon beruházásokat, 

amelyek célja a vajdasági állattartó telepek felszerelése volt. A tartományi kormány épületében 

ma 81 felhasználóval kötöttek szerződést. Dragica Ilić tartományi titkárhelyettes kiemelte, 

hogy az elmúlt nyolc évben – a mai szerződésekkel együtt – a titkárság 693 millió dinárral vett 

részt a vajdasági állattenyésztők beruházásaiban, és összesen 766 szerződés született, közölte 

a tartományi kormány. 

 

Dél-bánsági tábor Székelykevén 
2024. június 27.  –PannonRTV 

Közel nyolcvan gyerek vesz részt rajta. Hétéves gyermekek és középiskolások is jelentkezhettek 

Dél-Bánát magyarlakta településeiről. Hatan még az anyaországból is érkeztek. A táborlakók 

vasárnap este érkeztek a helyszínre. Minden nap anyaországi és vajdasági néptánc-, népzene- 

és népdaloktatók foglalkoznak a különböző korosztályú gyerekekkel. Vannak, akik első 

alkalommal vesznek részt táborban, de olyanok is, akik visszajárók. A tábor programjában 

kézműves foglalkozások is szerepelnek. Az érdeklődők eltanulhatták a gyertyakészítés, 

nemezelés, mézeskalács-készítés, gyöngyfűzés és a csuhébaba készítésének a technikáját is. Az 

alkotásokból kis kiállítás is készült, de a gyerekek haza is vihetik kezük munkájának 

eredményét. 

 

Móra tábor Keviben 
2024. június 27.  –PannonRTV 

Az eseményen 20 helyi gyermek vesz részt. A foglalkozások mellett kirándulásokat is 

szerveznek számukra. Nagy volt az öröm a gyerekek körében a Móra táborban, ugyanis az 

esemény második napján kerékpárral látogattak el a tornyosi lovas tanyára. Itt önfeledten 

lovagolhattak, rajzolhattak, de a legtöbb mosolyt talán a szalmabálákon való ugrálás csalta az 

arcukra. A gyerekek ezen a napon a lovaglással, a lovak helyes tartásával ismerkedhettek meg 

a Homolya család segítségével. Ivették számos módon, akár ilyen tábor formájában, akár lovas 

napokon igyekeznek megszerettetni a kicsikkel az állatokat: „Ez az öröm, amit a gyerekek 

szemében lehet látni, ez nagyon jó. Tényleg látszik az, hogy érdeklik őket, igaz nagyon sokan 

attól függetlenül, hogy falusiak, még ló közelébe sem voltak, de látom rajtuk, hogy nem félnek 

és vérbeli falusiak.” 

 

Nemzetközi kézimunka kiállítás nyílt Csantavéren 
2024. június 27.  –PannonRTV 

A kiállítást négy napon keresztül bárki megtekintheti a helyi Hunyadi János Általános 

Iskolában. A mindig máshol megtartott kiállításon minden évben számos munka 

megtekinthető: horgolt, hímzett, csipkézett, kötött és fából faragott alkotások is. Roza Erzsébet 

a kezdetek óta részt vesz az eseményen, párnákat és terítőket készített a rendezvényre: „Elég 
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sok idő, mivel ugye kézzel is van hímezve és géppel is, tehát géppel van riselve, kézzel pedig a 

színes virág van hímezve benne a párnákban.” 

       
Irány az EU, katonakönyv nélkül senki vagy Ukrajnában 
2024. június 27. – Magyar Nemzet 

Kijev teljes mértékben megpróbálja militarizálni az ukrán társadalmat. A férfiak totális 

jogfosztását pedig a kötelező katonakönyvvel koronázza meg a háborúpárti ukrán vezetés. 

Akinek nincs, az semmit nem tud elintézni az országban. Nősülni akarsz? Katonakönyv! El 

akarod adni a házadat? Katonakönyv! Közjegyzőnél akarsz ügyet intézni? Fel kell mutatnod a 

katonakönyvedet! Ha nincs, akkor menj be a hadkiegészítő parancsnokságra kérni egyet, 

ahonnan vélhetően nem fogsz kijönni. Ukrajnában ugyanis valami nagy dobásra készülhetnek. 

Azt rebesgetik, hogy egy újabb ellentámadásra, emiatt van a kényszersorozás, és ezért 

hurcolják el az utcáról a hadköteles férfiakat úgy, mint az állatokat. Azonban Kijevnek mindez 

nem elég, mert a húsdarálót folyamatosan újra kell tölteni, és a brutális utcai emberrablások 

mellett szükség van a jogi kényszerítő erőre is. Július közepéig minden 18 és 60 év közötti ukrán 

állampolgárságú férfinak kötelezően adatot kell egyeztetnie a körzeti hadkiegészítő 

parancsnokságon: végig kell mennie a katonaorvosi bizottság vizsgálatán, és ki kell váltania a 

katonakönyvét is, amelybe beírják a katonai foglalkozását. Ellenkező esetben jön az akár 250 

ezer forintnyi hrivnyás büntetés, a bankkártya letiltása, majd később a tulajdon lefoglalása. 

 

Mindennaposak a hatósági fegyveres emberrablások Ukrajnában, rettegésben 

élnek a hadköteles férfiak 
2024. június 28. – hirado.hu 

Minden eddiginél nagyobb méreteket öltött Ukrajnában a kényszersorozás azután, hogy Kijev 

megkezdte a csatlakozási tárgyalásokat az Európai Unióval. Az országban mára 

mindennapossá váltak a hatósági fegyveres utcai emberrablások. Kárpátaljára is újabb belső 

ukrajnai kommandók érkeztek, hogy összegyűjtsék a hadköteleseket – közölte az M1 Híradó. 

Pisztollyal a kezében fenyegeti egy busz utasait egy terepruhát viselő, maszkos, napszemüveges 

hadkiegészítő a délnyugat-ukrajnai Csernyivci megyében – az M1-en bemutatott felvételeken. 

Az ott tartózkodó férfiaknak azt üvölti, többször nem figyelmeztet, két percet ad nekik, hogy 

leszálljanak a járműről. A háttérben rendőrök is vannak, akik asszisztálnak a fenyegetőző 

akciójához. 

 

Az ungvári főkonzulátus pályázatot hirdet középiskolásoknak és 

egyetemistáknak 
2024. június 27. – KISZo.net 

2024. július 1. és december 31. között Magyarország második alkalommal látja el az Európai 

Unió Tanácsának elnökségi feladatait. Ebből az alkalomból, a magyar EU elnökséghez 

kapcsolódóan, Magyarország Ungvári Főkonzulátusa az Ungvári Nemzeti Egyetemmel 
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közösen esszépályázatot hirdet kárpátaljai középiskolákban, illetve kárpátaljai és nyugat-

ukrajnai felsőoktatási intézményekben tanuló diákoknak. A Hungarológia Központban 

megtartott sajtótájékoztatón elhangzott, a pályázat célja a fiatalok minél szélesebb körének 

megszólítása az Ukrajna számára aktuális európai integráció témában. 

 

Nyílt napon vettek részt az UNE diákjai Magyarország Ungvári Főkonzulátusán 
2024. június 27. – Karpat.in.ua 

Az Ungvári Nemzeti Egyetem az intézmény nemzetközi kapcsolatok szakán tanuló hallgatóit 

fogadta a napokban Magyarország Ungvári Főkonzulátusa nyílt nap keretében. A jövőben 

diplomáciai pályára készülő fiatalok találkozhattak a kirendeltség vezető konzuljaival, akik 

ismertették a hivatal munkáját, kiemeltképpen az Ukrajnában immár harmadik éve tartó 

háborús helyzetre való tekintettel. Cseh Áron, az Ungvári Főkonzulátus vezető konzuljának 

elmondása szerint, a diplomáciai testület szoros kapcsolatokat ápol számos oktatási 

intézménnyel és évente szervez a fiataloknak ehhez hasonló nyílt napokat. Az Ungvári Nemzeti 

Egyetem hallgatói számára ezek az alkalmak rendkívüli lehetőséget nyújtanak, hogy 

betekintést nyerjenek a konzulátuson zajló munkába, valamint első kézből tapasztalhatják, 

hogy miben változott a hivatal munkája. 

 

Ukrajnai sajtószabadság: Egy nagy lépés vissza? 
2024. június 27. – karpataljalap.net 

Az Egyesült Államok egyik legbefolyásosabb és legnépszerűbb kiadványa, a The New York 

Times (NYT) ukrán újságírók véleménye alapján közölt cikket a szólásszabadság ukrajnai 

helyzetéről, a növekvő nyomásról és a politikai beavatkozásról a tömegtájékoztatási eszközök 

munkájába. Az „Egy nagy lépés vissza: Ukrajnában nő az aggodalom a szűkülő sajtószabadság 

miatt” című írást az Ukrajinszka Pravda ismertette június 18-án. „Az újságírók és a 

sajtószabadságot figyelő csoportok kongatják a vészharangot, mert szerintük Volodimir 

Zelenszkij elnök kormányzása alatt Ukrajnában fokozódnak a korlátozások és a nyomás a 

tömegtájékoztatási eszközökre, messze meghaladva az ország háborús szükségleteit” – írja a 

NYT. 

 

Fiatalok számára nyílt régészképző iskola az ungvári várban 
2024. június 27. – karpataljalap.net 

A korábbi évekhez hasonlóan idén júniusban is megkezdte munkáját a nyári Fiatal Régészek 

Iskolája. A programja kirándulásokat és elméleti órákat foglal magában a gyerekek számára, s 

úgyszintén részt vesznek az ungvári várban található Szent György-templom felderítésére 

irányuló régészeti expedíció munkájában (Mojzsesz O. V. igazgató). Jelenleg a régészeti 

terepszezon előkészítő munkái folynak, nevezetesen a tavalyi ásatások konzerválása. Később 

teljes körű régészeti feltárásokra kerül sor. Az iskola munkája az Ungvári Nemzeti Egyetem, a 

Kárpátaljai Helytörténeti Múzeum és a PADIUN hosszú távú és eredményes 

együttműködésének köszönhetően vált lehetővé. 
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Kiállítás a helyi szakkörösök munkáiból Csapon 

2024. június 27. – Karpat.in.ua 

Kárpátalján sokak számára ismerős A SZAKKÖR elnevezés, amely a közösségi összefogást és a 

hagyományőrzést szimbolizálja. A Csapi Református Egyházközség parókiáján ennek jegyében 

rendezték meg a helyi szakkörösök évadzáró kiállítását. Az érdeklődők megtekinthették a 

kereten szőtt alkotásokat. Ez a kézműves tevékenység újdonságnak számít Kárpátalján. A 

szövés az egyik legrégebbi foglalkozás. A szakkörben szálas anyaggal, a kenderrel készítettek 

különböző használati tárgyakat az ügyes kezű asszonyok. A szakkörön már három éve 

sajátítanak el az érdeklődők hagyományos mesterségeket. Az eredményeket látva egyre többen 

csatlakoztak a csapathoz. Amint a csapi és a más településeken működő online szakkörök 

lassan bővültek és erősödtek, az asszonyok keze alól kikerülő termékek nemcsak 

mesterművekké váltak, hanem a közösségi összetartozás és a hagyományok ápolásának 

kulcsává is. 

 

Kiengedik az előzetes letartóztatásból Munkács polgármesterét, letették érte a 

30 millió hrivnya óvadékot 
2024. június 27. – Karpat.in.ua 

Szabadlábra helyezik az előzetes letartóztatásból Andrij Balogát, Munkács polgármesterét, 

mert letették érte a 30 millió hrivnya óvadékot – számolt be csütörtökön az rbc.ua hírportál a 

bűnüldöző szervekben lévő forrásaira hivatkozva. A kiadvány emlékeztetett arra, hogy Andrij 

Balogát szerdán vették őrizetbe korrupciós földeladási ügyletek miatt. A Legfelsőbb 

Korrupcióellenes Bíróság elrendelte a városvezető előzetes letartóztatását 30 millió hrivnya 

óvadék letételének lehetősége mellett. 

 

Ülésezett a Hungarikum Bizottság 
2024. június 27. – Kepesujsag.com 

A hungarikumok és a nemzeti értékek nem csupán az értékőrzés miatt fontosak számunkra. 

Ezek a sajátosan magyar jellegzetességek képviselnek minket, segítve a megmaradásunkat – 

mondta Nagy István agrárminiszter múlt héten, a Hungarikum Bizottság ülésén. A 

tanácskozáson részt vett a Horvátországi Magyarok Demokratikus Közösségének delegált 

tagja, a Horvátországi Magyar Nemzetrész Értéktár elnöke, Pajrok Andor is. A Bizottság 

döntése értelmében 3 elemmel bővült a Hungarikumok Gyűjteménye és 2 tétellel gyarapodott 

a Magyar Értéktár. Nagy István agrárminiszter azt mondta, ezekkel az új elemekkel tovább 

gazdagodott és erősödött a magyar nemzet. 

 

Zágráb: Szent László királyra emlékeztek 
2024. június 27. – Kepesujsag.com 

A zágrábi magyar nagykövetségen idén is megemlékeztek Szent László királyunkról a 

külképviselet rezidenciáján található Szent László-mellszobornál. Magyarország zágrábi 
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nagykövetségén 2018-ban avatták fel Szent László királyunk mellszobrát a rezidencia 

kertjében. Azóta hagyománnyá vált, hogy közös szentünk, a zágrábi püspökség alapítójának és 

az érsekség társvédőszentjének ünnepnapja alkalmából megemlékezést és koszorúzást 

tartanak a mellszobornál. Dr. Demcsák Csaba nagykövet köszöntőjében méltatta a magyar-

horvát közös szentet, kiemelve, hogy Szent László személye és tevékenysége megalapozta a 

magyar és a horvát nép közötti több évszázados államközösséget és barátságot, melynek 

legfőbb kötőereje mindig is a közös hit volt. 

 

Bonet Stefant választották a MIK regionális képviselőjének 
2024. június 27. – Kepesujsag.com 

Hétvégén került sor a Magyar Ifjúsági Konferencia (MIK) legutóbbi értekezletére 

Sepsiszentgyörgyön (Erdély, Románia), melyen részt vett Bonet Stefan is, a HMDK-t és a 

horvátországi magyar fiatalokat képviselve. Őt nevezték ki a MIK horvátországi képviselőjének. 

A MIK külön gratulált a kárpátaljai tagszervezeteknek, hogy ezekben a nehéz időkben is őrzik 

a lángot, és reményeiket fejezték ki, hogy mielőbb véget ér a háború, és ismét tarthatnak 

közgyűlést Kárpátalján. A MIK-konferenciára az anyaországból és a Kárpát-medence minden 

szegletéből érkeztek képviselők, hogy kifejtsék ötleteiket, közös célokat határozzanak meg. A 

Horvátországi Magyarok Demokratikus Közösségét, a horvátországi magyar ifjúságot Bonet 

Stefan képviselte, akit a tanácskozáson a MIK regionális képviselőjének választottak. 

 

Szloboda Tibor a HMDK pélmonostori alapszervezetének új elnöke 
2024. június 27. – Kepesujsag.com 

A pélmonostori HMDK-alapszervezet napokban tartott elnökségi ülésén arról döntöttek, hogy 

a következő időszakban Szloboda Tibor vezeti a szervezetet. A HMDK pélmonostori 

alapszervezete megalakulása óta számos rendezvényt tartott – kulturálisakat és 

hagyományőrzőket, filmnapokat, kiállításokat, művésztáborokat, színházi előadásokat, 

évfordulós ünnepségeket stb. Nagy hangsúlyt fektetnek a gyerekekkel való foglalkozásra, két 

tánccsoportot is működtetnek. Az egyesület az érdekvédelmi tevékenysége révén is számos 

eredményt ért el. Miután a többéves albérlői időszak után saját székházba költöztek, ez új 

lendületet is adott a közösségnek, amellyel a meglévők mellett számos, korábban csak tervezett 

programot is meg tudtak valósítani. 

 

HMDK Gazdaköre: eseményekben gazdag június 
2024. június 27. – Kepesujsag.com 

Megemlékezésen, tanulmányi kiránduláson és főzőversenyen is részt vettek nemrég a HMDK 

Gazdakör képviselői. Tarnai Attila falugazdász és Kovács János, a szervezet alelnöke 

képviselték a HMDK Gazdakörét Hajdúnánáson (Magyarország), a nemzeti összetartozás 

(június 4.) napja alkalmából tartott megemlékezésen. Az eseményen többek között Jakab 

István, a magyar Országgyűlés alelnöke, a Magyar Gazdakörök és Gazdaszövetkezetek 

Szövetsége (Magosz) elnöke szólalt fel. A koszorúzáson egyesületünk képviselői is fejet 

hajtottak. 
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Folklórszemle Gerbavácon 
2024. június 27. – Kepesujsag.com 

A Grubišno Polje-i Magyarok Közössége a hétvégén tartotta meg hagyományos 

folklórszemléjét, amelyre több baráti egyesület is meghívást kapott. A Grubišno Polje-i 

Magyarok Közössége égisze alatt több szekció is tevékenykedik, ezek egyike a néptánccsoport, 

amelynek évente számos fellépése van, ezeket az általuk szervezett rendezvényekre való 

visszahívással igyekeznek viszonozni. A hétvégén tartották meg hagyományos rendezvényüket, 

a folklórszemlét, amelyen a résztvevőket és a közönséget Horvat Pavao, a házigazda egyesület 

elnöke köszöntötte. Majd sorra váltották egymást a színpadon a tánccsoportok, énekkarok, 

többek között a Verőcei Magyarok Egyesületének kórusa is bemutatkozott. Minden egyesület 

produkciója nagy tetszést aratott. 

 

Aktívak a horvátországi magyar tánccsoportok 
2024. június 27. – Kepesujsag.com 

Az eszék-rétfalusi Népkör Magyar Kultúregyesület népi tánccsoportja a vajdasági Bajmokon 

lépett fel, a szentlászlói Petőfi Sándor Kultúregyesület táncosai pedig a Novo Čiče településen 

rendezett nemzetiségi folklórszemlén képviselték magyarságunkat. A nyár beköszöntével 

elkezdődtek a szabadtéri kulturális rendezvények, néptáncszemlék, melyeken a horvátországi 

magyar tánccsoportok is bemutatkoznak, így aktívan töltik a nyár eleji hétvégéket (is). 

 

Focitorna a magyar ifjúsági nap keretében 
2024. június 27. – Kepesujsag.com 

A HMDK dárdai egyesülete vasárnap ismét kispályás futballtornát rendezett a közeli Meccőben 

négy drávaszögi csapat részvételével, a horvátországi magyar ifjúság napja program keretében. 

A dárdai alapszervezet a legrégebb óta működő HMDK-egyesületek közé tartozik. Fennállásuk 

óta kisebb-nagyobb „szünetekkel” tevékenykednek. Egyik rendezvényük a nyaranta sorra 

kerülő ifjúsági és sportnap, melyen horvátországi magyar focicsapatok mérik össze erejüket. 

Az esemény célja a közösségteremtés. Lehetőséget biztosítanak a település és a környék 

magyarjainak, fiataloknak az együtt sportolásra. 

 

Bóbita – a legkisebbek néptáncszemléje 
2024. június 27. – Kepesujsag.com 

Vasárnap tartotta hagyományos gyermektánc-találkozóját a csúzai Jókai Mór Kultúregyesület. 

Saját tánccsoportjain kívül színpadra léptek a várdaróci, kiskőszegi, pélmonostori és dályhegyi 

kultúregyesület gyermektáncegyüttesei is. A Bóbita nevű néptáncszemlét minden évben nagy 

érdeklődés övezi, így volt ez most is. Megtelt a csúzai kultúrotthon résztvevőkkel, de a fellépők 

is szívesen követték egymás szereplését a nézőtérről. 
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A Pakráci Magyarok Közössége is részt vett a helyi múzeum anyagának 

gyarapításában 
2024. június 27. – Kepesujsag.com 

A Pakráci Magyarok Közössége is közreműködött a városi múzeumnak szánt videóanyag 

elkészítésében, amely a nyugat-szlavóniai magyar közösség múltjának, kulturális örökségének 

is emléket állít. A Spahijski podrum Pakrác városának egy ikonikus épülete, amely ma 

közösségi, kulturális, idegenforgalmi és edukációs központként is működik. A létesítmény 

egyik helyiségében múzeumot alakítanak ki, melynek tartalmában ismeretterjesztő film is 

helyet kap. A videóanyag készítésében közreműködtek a Pakráci Magyarok Közösségének 

tagjai is. A filmben bemutatkoznak az egyesület tagjai, bemutatva a főként a mezőgazdaság 

területén végzett tevékenységüket. 

 
 

Elektronikus sajtó 

 
Határok nélkül 

2024. június 27. – Kossuth Rádió 

 

Szent László kultusza máig töretlen, ennek egyik bizonyítéka a nagyváradi Szent László napok 

rendezvénysorozat, amelyet már 12-szer rendeznek meg, azzal a nem titkolt kulturális 

misszióval, hogy a lovagkirályt megismertetésék a román lakossággal. Hogy milyen sikerrel, 

azt Zatykó Gyula főszervező mondja el. 

 

Míg Pozsony vagy Kassa térségéből megoldott a magyarországi területekre átjutás, Szlovákia 

középső részén Ipolyságtól Tornaljáig sem vasúti sem közúti tömegközlekedés nincs. Ezen 

változtatnának most, és tárgyalásokat kezdeményezett Besztercebánya önkormányzatának 

elnöke Nógrád Vármegye önkormányzatának elnökével a rendszeres buszjáratok indításáról. 

 

Az Arad megyei magyar általános iskolákkal kapcsolatos véleményekre volt kíváncsi Tóthpál 

Renáta kisebbségi tanfelügyelő kezdeményezésére a megyei tanfelügyelőség. A kérdőívek 

címzettjei a tanulók szülei voltak, akik névtelenül tölthették ki azokat, ezzel is bátorították őket, 

hogy őszintén mondják el a véleményüket az adott oktatási intézményről. Többek között a 

tanítás színvonaláról, az iskola felszereltségéről, a körülményekről, a tanár–diák kapcsolatról 

kérdezték a szülőket. A kérdőívek feldolgozása folyamatban van, a végeredményt az 

iskolaigazgatókkal és a magyar érdekvédelmi szervezettel, az RMDSZ-szel fogják megvitatni, 

mert egy hosszútávú oktatási stratégiát szeretnének kidolgozni ennek alapján.  
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A közelmúltban Budapesten vehették át a Bonis Bona – A nemzet tehetségeiért elismerést azok 

a pedagógusok és mentorok, akik kiemelkedő munkájukkal hosszú idő óta segítik a tehetséges 

magyar fiatalokat határon innen és túl. Három vajdasági pedagógust is díjaztak. Turkál 

Marianna bácskertesi tanítónőt a zentai Bagány Igort valamint a topolyai Ortó Kanyó Anikót.   

 

Több, mint 350 kárpátaljai gyermek érkezett a nagyhagyományú Kárpátaljai Népzene, Néptánc 

és Kézműves táborba, amelynek idén a Rákóczi Tábor ad otthont Sátoraljaújhelyen június 23. 

és 29. között.  

 

Már a vakáció első hetétől július végéig igen változatos tematikájú napközis táborokba várja 

diákjait a temesvári Bartók Béla líceum: öt héten át összesen 17 tábort szerveznek. A nagyobb 

diákokról sem feledkeztek meg: ők akár az iskola szervezésében, akár más szervezetek 

vendégeként vehetnek részt nyári táborokban. 


